
 

Vážení sportovní přátelé, 
 

rok 2015 přinesl českému softballu další úspěchy a 
český softball se opět významně posunul vpřed. Na 
mezinárodním poli jsme do sbírky přidali z evropských 
šampionátů další zlatou, dvě stříbrné a jednu bronzovou 
medaili. Na MS mužů jsme se vrátili do elitní osmičky 
týmů a vytvořili si tím dobrou pozici pro kandidaturu na 
MS 2019. Tu jsme nakonec na podzimním kongresu ISF 
dokázali proměnit i přes to, že jsme čelili silným 
protikandidátům. Na MS juniorek jsme poprvé v historii 
postoupili do play off a Veronika Pecková sklízela obdiv 
na světové scéně. Do Síně slávy ISF byl letos uveden 
první Čech. Je jím nikdo jiný než legenda českého 
softballu Luboš Vrbenský.   

K dalším významným událostem roku 2015 patří 
nesporně pořadatelství ME juniorů v Mostě či Prague Softball Summer, kdy jsme 
spojili tři top evropské klubové turnaje pod jednu střechu. A nyní mi dovolte 
připomenout některé události blíže. 

Mostecký Ovčín hostil poprvé ve své historii akci ESF, kterou bylo ME juniorů. 
Mostečtí se v čele s Pavlem Kasalem zhostili pořadatelství mimořádně dobře. Díky 
této akci se mostecký areál dočkal zásadnější rekonstrukce. A jak to při městských 
zakázkách bývá, hotovo bylo v předvečer zahájení turnaje. Vedle kvalitní organizace 
jsme byli svědky celé řady doprovodných akcí a celé ME bylo vedením ESF 
hodnoceno jako nadstandardní. Česká republika tak po ME žen 2013 na Joudrs a 
ME mužů 2014 v Havlíčkově Brodě a Pardubicích pokračovalo v nastavené vysoké 
laťce pořádání ME v České republice. Tuto laťku chceme udržet i v následujících 
letech, kdy nás čeká ME do 22ti let v Pardubicích (2016) či ME kadetek v Ostravě 
(2017). 

Nesporně zajímavým a ojedinělým projektem byl Prague Softball Summer, 
jenž zastřešoval tři top evropské klubové poháry, které se potkaly v Praze. Eagles 
pořádaly Premiere Cup žen (PMEZ), Joudrs pořádaly Pohár vítězů pohárů žen a 
Radotín ve spolupráci s Tempem a Spectrem pak Super Cup mužů. Během 14 dnů 
se tak do Prahy sjelo téměř 50 evropských týmů, k vidění byla řada zajímavých hráčů 
a hráček z celého světa. V rámci spolupráce s Playo.tv pak bylo živě odvysíláno na 
streamu celkem 30 přímých s řadou přímých vstupů hráčů a trenérů. I v rámci tohoto 
projektu jsme překročili rámec vlastní hry a pokračovali tak v nastaveném trendu 
z ME žen i mužů. Během všech turnajů Prague Softball Summer proběhla 
charitativní akce „Každý hit pomáhá“. Charitativní akce podpořila zakladatelku 
brněnského klubu Dračice a bývalou předsedkyni Českého svazu softballu Annu 
Xaverovou celkovou částkou 36.000,- Kč. 

České softballové reprezentace se prosadily na všech mistrovských akcích. 
Obě naše reprezentace na MS – muži i juniorky – se probojovaly do play off. 
Juniorky však doplatily na systém a nakonec osmičku neudržely. Nicméně po mužích 
a juniorech jsou juniorky třetí reprezentací, která si zahrála play off na MS. A tak 
snad se to letos podaří i ženám. 

Z evropských šampionátů jsme zvyklí vozit medaile. Letošní bilance je ze čtyř 
účastí jedna zlatá (junioři), dvě stříbrné (kadetky a slowpitch) a jedna bronzová 
(ženy). Ve slowpitchi se tak zúročilo rozhodnutí realizovat reprezentační výběr na 
bázi reprezentace a nikoliv na klubové bázi. Vrátili jsme se na medailové pozice a 
v tomto trendu budeme nadále pokračovat.  



V rámci hodnotící zprávy se málokdy věnuji politickým uskupením, jakou jsou 
kongresy. Při hodnocení roku 2015 však udělám výjimku, neboť říjnový kongres ISF 
měl pro Českou republiku hned dvě velká privilegia. Podruhé v historii kandidovala 
Česká republika na pořadatelství MS (poprvé to bylo na MS mužů 2004) a poprvé 
úspěšně. Česká softballová asociace získala pořadatelství mistrovství světa 
v softballe mužů, které bude hostit v červnu roku 2019 Praha a Havlíčkův Brod. 
Světový šampionát se dosud vždy konal mimo Evropu, Česko jako dlouhodobě 
nejúspěšnější evropská softballová země uspělo v souboji s konkurenční nabídkou 
Spojených států. O mistrovství světa jsme usilovali dlouhodobě, pro český softball to 
bude dosavadní vrchol v naší úspěšné historii pořádání mezinárodních akcí.  

Další významnou událostí na zmiňovaném kongresu bylo uvedení prvního 
Čecha do Síně slávy světového softbalu. Lubomír Vrbenský patří k největším 
legendám nejen českého softballu. Po letošní extraligové sezoně v dresu Beavers 
Chomutov, zakončené stříbrnou medailí v lize, se rozhodl ukončit svou bohatou 
kariéru. Na říjnovém kongresu ISF byl čtyřnásobný evropský šampion a 11násobný 
mistr Extraligy s civilním povoláním strojvůdce uveden do mezinárodní síně slávy. 

Vedle sportovních úspěchů s sebou život přináší i smutné události. Hluboce 
mě zasáhl odchod muže, se kterým mě pojí více než přátelství. Mike Stapleton 
odešel uprostřed softballového dění v Saskatoonu v noci před finálovým dnem. Jeho 
smrt mě zasáhla možná o to více, že jsem s ním v jeho poslední den mluvil, kdy 
hodnotil naše vystoupení na MS a porovnával je s vystoupením před dvěma lety, 
doporučoval Tomášovi, jak dál směřovat mužskou reprezentaci a český softball. Mike 
měl brilantní přehled a myslelo mu to na 100%. A já v duchu spřádal plány, jak mu 
poděkujeme pořadatelstvím MS mužů v Čechách v roce 2019, neboť bez něho 
bychom nebyli, kde jsme. Toho se bohužel už nedočká. Také Mike byl na návrh ČSA 
uveden na říjnovém kongresu ISF do Síně slávy světového softballu. Luboš i Mike 
byli uvedeni na kongresu ESF také do Síně slávy evropského softballu. 

Po mezinárodní scéně přejděme domů. Domácí scéna nepřinesla na výsluní 
výrazné změny. Finálové série dospělých obsadily stejné týmy jako v loňském roce. 
Bylo tak otázkou, zda Eagles či Joudrs anebo zda Chomutov či Spectrum. Byť 
Havlíčkův Brod si na finále brousil zuby a nebýt zranění australského nadhazovače, 
kdo ví. Výrazně také překvapili muži Eagles, které po loňském boji o záchranu 
málem postoupili do finále. Nakonec však nepřešli přes Chomutov, který se ve finále 
objevil po devatenácté za sebou. Ve finále však na silný pálkařský line up Spectra 
nestačili a Spectrum obhájilo mistrovský titul. Joudrs po čtyřletém půstu nakonec 
poměrně jasně přehrály Eagles a po zásluze se radují z celkově pátého 
mistrovského titulu. Final Four pak přineslo vynikající zápasy s velkým překvapením. 
Ženy Tempa si nejdříve vyšláply na cizinkami nabité Storms, aby ve finále přehrály 
favorizované Joudrs a staly se vítězem poháru. Muži Spectra ve finále přehráli 
v nádherné střelecké podívané Hrochy z Havlíčkova Brodu. 

Mládežnické celostátní ligy si již své místo na slunci našly a rostoucí počet 
účastníků potvrzuje správnost cesty. V chlapecké části máme letos v každé kategorii 
jiného vítěze. Juniorský titul míří na Kotlářku, kadetský do Havlíčkova Brodu a 
žákovský do Mostu. V Tee Ballu obhájili titul Klackaři Kostelec nad Orlicí. Také v 
dívčích soutěžích putoval titul do různých měst. Juniorky slaví titul v Kunovicích, 
kadetky ve Dvoře Králové a žákyně pak v Praze na Joudrs. 

V této souvislosti mi dovolte i pár slov na téma rozvoj. Již čtvrtým rokem běží 
projekt Intenzifikace školních sportovních kroužků postavená na Bee Ballu. Za čtyři 
roky jsme rozdělili již téměř 200 beeballových sad do jednotlivých klubů. Letos jsme 
také ve 13 městech celé České republiky zrealizovali propagačně náborový projekt 
Bee Ball Day. V tomto projektu, jehož hlavním smyslem je přivést děti k pálkovacím 



sportům a ukázat rodičům krásu tohoto sportu, budeme i nadále pokračovat. 
Nesporně významným projektem se stal projekt Little League. Celého projektu, 
založeném více na regionálním uspořádání než na klubismu, se nakonec zúčastnilo 
na 150 dívek. Základním smyslem projektu je vyplnit zimní čas sportováním na jiném 
než klubovém principu a přinést tak do sportování mládeže také sociální prvek. 
Vrcholem a nadstavbou je pak možnost účasti na světovém finále LL v USA, kam 
jsme se opět po roce probojovali. 

Dalším počinem se stalo trenérské Jamboree, které má přinést konfrontaci 
názorů v oblasti přístupu k trénování. Vznikla tak platforma, která by v budoucnu 
mohla přinést prostor pro prezentaci moderních trendů v trénování. Osobně si 
myslím, že v nejbližší době může navštívit Jamboree i nějaká trenérská veličina ze 
světa, která dodá celému projektu mezinárodní charakter.  

V lednu minulého roku bylo zvoleno nové vedení ČSA na další 4 roky. Jedním 
z pilířů tohoto vedení je dobrá správa našich soutěží a péče o lidské zdroje. Proto 
jsme rozšířili náš úzký strahovský aparát a na pozici administrativního pracovníka 
přijali Pavla Podhájeckého. Jeho hlavním úkolem je správa soutěží na webu včetně 
databází, abychom pro naše členy zajistili co možná co nejširší a nejpřesnější 
přehled o našich soutěžních aktivitách. Vedle této agendy dostal Pavel do své gesce 
také nově zřízený E-shop, jehož hlavním cílem je prosazovat uvnitř i vně softballové 
komunity značku Czech Softball, která má svou ochrannou známku. Novinkou 
v ligových soutěží je zavedení statistického systému Iscore. Přes počáteční potíže 
s implementací je to myslím určitě krok dopředu. 

Významných mezinárodních úspěchů zaznamenali také naši rozhodčí. Všichni 
naši rozhodčí navržení na MS dostali bez problémů své nominace. V rámci Evropy 
pak naši rozhodčí rozhodovali na domácí metě všechny významné turnaje ESF, kde 
nehrál český tým. Na domácí metě jsme tak mohli vidět českého rozhodčího ve finále 
ME žen, ve finále PMEZ žen a také ve finále Super Cupu mužů. I to je nesporně 
potvrzení kvality našich top rozhodčích. 

Dovolte mi závěrem poděkovat všem, kdo přispěl každý svým dílem k rozvoji a 
slávě našeho sportu. Je třeba si vážit každého dobrého skutku, který kdokoliv z nás 
bez jakéhokoliv postranního úmyslu a nezištně udělá. Jistě záslužná je pořadatelská 
aktivita různých klubů, nezměrná ochota trenérů a rodičů objíždět turnaje žákovských 
a kadetských lig, ale i snaha všech, kteří se snaží v této době přilákat do našich řad 
další zájemce. Zvláště mi pak dovolte poděkovat všem fanouškům za skvělou kulisu 
při ME juniorů a ME žen. Nesmírně si Vašeho zájmu vážím a musím říci, že takový 
zájem je pro mě osobně tím největším poděkováním a zároveň impulsem k další 
činnosti. 

   
 

 
 
Gabriel Waage 
Předseda České softballové asociace 


